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Stát si půjčuje nejdráže 
za dva roky
Počátkem prázdnin byli in-
vestoři ochotni financovat 
český stát za úrok 1,1 pro-
centa ročně u desetileté 
půjčky, začátkem ledna to 
nebyla ani třetina. str. 2

Central Group koupil 
na Žižkově další budovy
Realitní magnát Dušan 
Kunovský vlastní už vel-
kou část pražské Olšanské 
ulice. Jeho Central Group 
získal na Žižkově za stov-
ky milionů korun další 
nemovitosti. str. 3

Nečekaný růst průmyslu 
táhly automobilky
Průmysl v květnu po dub-
novém poklesu vzrostl 
meziročně o překvapivých 
8,1 procenta, stavebnic-
tví zrychlilo růst ze čtyř 
na 4,7 procenta. str. 5

V eurozóně přibývá 
částečných úvazků
Krize na unijním trhu prá-
ce zvolna ustupuje. Míra 
nezaměstnanosti v eurozó-
ně klesla poprvé od začát-
ku finanční krize pod deset 
procent. str. 6
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Šance vrátit se  
do hry žije
Za krizi zaplatili nejvíce 
prezident a čssD, říká  
sociolog z agentury  
median Daniel prokop.

rozhovor

str. 10–11

Summit ve stínu 
výtržností
Vrcholná schůzka G20 
neskončila pronikavým 
výsledkem ani fiaskem. 
Viditelnější bylo řádění 
radikálů v ulicích.

zahraniČí
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gaRRy KaSPaRov:

není problém, že putin pře-
hraje Trumpa v pokeru nebo 
v šachu. skutečné nebezpečí 
je, že to vypadá, že hrají oba 
na stejné straně!

twitter.com/e15news

Vědci vyvinuli 
vodíkový kufřík, 

který v sobě skrývá 
palivový článek pro 

přeměnu vodíku na elektřinu. 
Umí rychle pokrýt prudké výkyvy 

ve spotřebě připojených zařízení 
a zároveň uložit nespotřebovanou 

elektřinu. Zařízení by mohli využívat 
záchranáři, armáda, policie i hasiči. ByznyS / str. 4
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O čem sní politici
Občanští demokraté mají vidinu levnějšího 
piva, spotřební daň, která je na pěnivý mok 
uvalena, navrhují snížit o víc než pět korun. 
Novela příslušného zákona je sice ve sněmovně 
ve třetím čtení, úspěch ovšem zaručen není. 
I kdyby však předloha prošla, je téměř jisté, že 
pivo v restauracích a hospodách stejně levnější 
nebude. ODS se možná rozpomněla na rčení, že 
vláda, která zdraží pivo, padne. Nenaplnilo se, 
ale proč nezkusit, jestli by to náhodou nezafun-
govalo v opačném gardu, že?

Šéf české diplomacie Lubomír Zaorálek si my-
slí, že současné ministerstvo průmyslu a obcho-
du by se mělo transformovat na nové minister-
stvo hospodářství. Takový rezort by měl v gesci 
také vědu, výzkum, inovace, podporu malých 
a středních podniků nebo digitalizaci. S kým 
a kdy by ideu uskutečnil, volební lídr ČSSD za-
tím neupřesnil. Náhoda, nebo vzkaz šéfovi hnutí 
ANO Andreji Babišovi? Ten má také utkvělé 
myšlenky o rušení a slučování ministerstev.

Europoslankyně Kateřina Konečná (KSČM) 
uvažuje o tom, že v zájmu světlých zítřků by 
bylo záhodno uvalit na Spojené státy sankce 
kvůli nedodržování pařížské dohody. Podle ní 
by mohly mít například podobu klimatických 
dovozních cel. Pro svou myšlenku by ráda zís-
kala mezinárodní podporu. Některé sny, třeba 
ty o zkáze globálního kapitalismu, jsou zkrátka 
věčné. n Období záporných 

úroků ze státních dluho-
pisů je minulostí, za po-
sledních pět týdnů úrok 
vzrostl o polovinu.

Jaroslav Bukovský

Půjčit si peníze vyjde zemi stále 
dráže. Počátkem prázdnin byli 
investoři ochotni dlouhodobě 
financovat český stát za nejvyšší 
úrok za poslední dva roky. Za de-
setiletou půjčku žádali ročně 
1,1 procenta, začátkem ledna to 
přitom nebyla ani třeti-
na. Peníze zdražuje 
blížící se okamžik 
zpřísnění politik 
české i evropské 
centrální banky. 
Ministerstvo 
financí hodlá 
přinejmenším 
po dobu prázd-
ninových měsíců 
v zadlužování polevit 
na tempu.

„V současné chvíli nelze 
jednoznačně říci, zda se nejedná 
o krátkodobý výkyv na trzích, 
a proto ministerstvo nepova-
žuje za nezbytně nutné na tuto 
situaci bezprostředně reagovat 

jakýmkoli veřejným prohláše-
ním o změně politiky dluhopiso-
vých emisí. V případě vhodných 
podmínek je úřad připraven se 
vrátit na trh koncem srpna či 
na počátku září,“ říká mluvčí 
ministerstva Filip Běhal. Prudký 
obrat v ceně dluhu přineslo 
zhruba posledních pět týdnů, 
během nichž se úrok z desetileté 
půjčky zvýšil takřka o polovinu. 

„Důvodem je očekávání návra-
tu měnových politik k normálu, 
financování státu tak podraží,“ 
říká exguvernér ČNB a současný 
ředitel institucionálních vztahů 
a hlavní ekonom Generali CEE 

Holding Miroslav Singer. 
Přespolní hráče už 

neláká ani vidina 
tvrdší české měny, 
která by dokázala 
jejich investici 
rychle zhodnotit. 
„Ministerstvo 
bude muset 

připlatit, jelikož 
dramatické posílení 

koruny už není tím 
hlavním motivem, proč 

by se měli po českém dluhu 
vrhat zahraniční investoři,“ 
připomíná hlavní ekonom České 
spořitelny David Navrátil. 

Mizející lákadlo silné koruny 
prodražilo Česku i střednědobé 

půjčky. Zatímco ještě v lednu si 
stát za peníze půjčené od inves-
torů nechával dokonce i více 
než jedno procento ročně za-
platit, nyní už věřitelé na rozdíl 
od většiny unijních ekonomik 
záporný výnos neakceptují. 
Vláda v Bratislavě si tak na-
příklad zvládne nabrat půjčku 
se čtyřletou splatností s tím, 
že finanční trhy ji každý rok 
odmění úrokem 0,34 procen-
ta, Praha musí naopak ročně 
platit 0,14 procenta. „Období 
zlepšování státního rozpočtu 
úsporami nákladů na obsluhu 
dluhu po letech pominulo,“ do-
dává analytik Consequ Martin 
Lobotka.

Česko si půjčuje 
nejdráže za dva roky

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

dušan kunovSký

majitel central grouP

karel křížek

PřeDseDa PřeDstavenstva Újv řež

václav kadrnka

režisér

Developerské impérium Dušana 
kunovského se na Žižkově rozrostlo 
o další budovu, tentokrát o komplex 
kanceláří na olšanské ulici.

str. 3

Jeho ústav vyvinul vodíkový kufřík, 
přenosný zdroj energie, který 
dokáže nahradit klasické dieselové 
agregáty.

str. 4

Tvůrce snímku křižáček je 
po patnácti letech dalším českým 
filmařem, který získal hlavní cenu 
mFF v karlových Varech. 

str. 14

 Pramen thomson reuters
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vývoj výnosu desetiletého 
českého státního dluhopisu 
(v procentech)

0,56

1,09

Za desetiletou  
půjčku nyní žádají  

investoři ročně 

1,1
procenta, začátkem  

ledna to nebyla  
ani třetina.

Po Sto letech 
si o víkendu v Milo-
vicích na Nym-
bursku příznivci 
vojenské historie 
připomněli bitvu 
u Zborova, která 
se odehrála 1. až 
2. července 1917 
na území dnešní 
Ukrajiny. Proti 
sobě se postavily 
desítky účastníků 
v dobových unifor-
mách a s historic-
kými zbraněmi, bo-
jovaly mezi sebou 
Československé 
legie a Rakousko-
-Uhersko spolu 
s Německým císař-
stvím. Rekonstruk-
ci bitvy přihlíželo 
několik stovek lidí.

vZPoMíNKa Na ZboRov
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n Největší bytový de-
veloper Central Group 
získal za stovky 
milionů korun další 
nemovitosti na praž-
ském Žižkově. Vše 
původně patřilo PSN 
miliardáře Václava 
Skaly.

Daniel Novák

Miliardář Dušan Kunovský 
pokračuje v akviziční šňůře. 
V Olšanské ulici v Praze 3 
koupila jeho skupina Central 
Group od Pražské správy 
nemovitostí komplex kance-
lářských budov. 

„Nemovitost jsme koupili, 
zaplatili a ještě několik let ji 
budeme pronajímat ve stá-
vajícím režimu. Je proto 
předčasné hovořit o dalším 
využití či nové architekto-
nické podobě, nicméně tato 
akvizice nám velmi efektivně 

zapadá do naší strategie, kte-
rou máme v této části Prahy,“ 
řekl Kunovský. Cenu neko-
mentoval. Podle informací 
deníku E15 se pohybovala 
kolem 400 milionů korun. 

Pozemek koupený od PSN 
miliardáře Václava Skaly 
má 8800 metrů čtverečních. 
Na něm umístěné admini-
strativní budovy nabízejí 
k pronájmu patnáct tisíc 
čtverečních metrů kanceláří. 

Hned naproti nově získa-
ným budovám v Olšanské 
letos největší bytový deve-
loper dokončil velký projekt 
Residence Garden Towers. 
Jen o kousek dál získal 
na jaře ikonickou budovu 
žižkovského „telekomu“. Nej-
blíže k výstavbě je Central 
Group ovšem v severní části 
nákladového nádraží Žižkov.  

„Chceme zde stavět hlavně 
byty s doplňkovými prostory 
pro gastronomii, služby a ob-
chody v přízemí staveb, a tím 
tuto oblast otevřít veřejnosti 

a oživit,“ uvedl Kunovský 
k plánům na Žižkově. Do bu-
doucna to podle něj bude 
jedna z nejlepších lokalit pro 
život v metropoli. 

Pro Central Group je 
aktuální akvizice na Žižko-
vě pokračováním rozsáhlé 
akviziční série. Kromě nemo-
vitostí v Praze 3 společnost 
například získala velkou 
ubytovnu a kanceláře v Krči 
poblíž budoucí stanice trasy 
metra D, areál bývalé Tesly 
Hloubětín nebo skladový 
komplex Westpoint v Ru-
zyni. 

Rezidenční developer se 
díky tomu paradoxně stal 
rovněž velkým majitelem 
podnikatelských realit.  
Aktuálně skupině Dušana 
Kunovského patří téměř 
140 tisíc metrů čtverečních 
kanceláří, skladů a výrob-
ních prostor. Nové lokality 
však Central Group hodlá 
v budoucnu přeměnit větši-
nou na byty.

central Group koupil 
na žižkově další budovy

Praha  www.e15.cz | 3 |

olŠanSká ulice. Část Žižkova se postupně stává majetkem jedné společnosti. Central group 
zde nyní koupil kancelářské budovy (na fotografii po pravé straně). 
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Libeňský most projde 
zkouškou statiky
Od pondělí do soboty vždy 
od 20.00 do 04.30 hodin 
bude pro veškerou dopravu 
uzavřen Libeňský most. Dů-
vodem jsou zkoušky statiky. 
Měření je součást monitorin-
gu, který provádí technická 
správa komunikací před 
plánovanou rekonstrukcí. 

Cena vody by se měla 
zvyšovat o inflaci 
Vedení magistrátu plánuje 
cenu vody v Praze zvyšo-
vat o inflaci. Sucho, které 
postihuje některé kraje, zá-
soby pitné vody pro Prahu 
zatím neohrožuje, město 
i tak připravuje strategii 
pro boj s klimatickými 
změnami.

Spádovost školek podle 
ulic mají dvě městské části
Většina pražských radnic 
určila jako spádové obvody 
pro přijetí dětí do mateřských 
škol celé území městské 
části. Podle konkrétních ulic 
vymezily obvody jen Praha 5 
a Praha 10, kde proti tomu 
protestují rodiče. Radnice 
chystají změny. /čtk/

Krátce

Veřejní investoři v Česku za-
dali do konce května firmám 
10 841 zakázek za 126,2 mi-
liardy korun. Jejich hod-
nota vzrostla meziročně 
o 117 procent, počet se zvýšil 
téměř trojnásobně. Hodnota 
vyhlášených výběrových říze-
ní meziročně klesla o necelou 
čtvrtinu na 99,1 miliardy 
korun. Vyplývá to z analýzy 
společnosti CEEC Research.

Počet ukončených soutěží 
v prvních pěti měsících je 
nejvyšší za poslední tři roky, 
objem představuje dvouleté 
maximum. „Aktuální situace 
v sektoru veřejných zaká-
zek ukazuje letos na mírně 
pozitivní vývoj. Klíčovou roli 
budou hrát zakázky z oblasti 
dopravní infrastruktury, pro 
které bude hnacím motorem 
snaha využít současné pro-
gramové období evropských 
fondů,“ uvedl partner pora-
denské společnosti KPMG ČR 
Pavel Kliment.

K odvětvím s největším 
podílem veřejných zakázek 
patří dlouhodobě staveb-
nictví. Na konci května činil 
téměř dvě pětiny ze všech za-
daných zakázek. Pro stavební 
firmy zadali veřejní inves-
toři podle údajů inženýrské 
společnosti ÚRS Praha šest 

zakázek s cenou nad miliardu 
korun. Největší zakázkou 
byla rekonstrukce rozvodny 
Kočín u jaderné elektrárny 
Temelín za 3,56 miliardy 
korun, kterou získalo sdru-
žení firem Egem, ASE a Vuje. 
Následovala výstavba úseku 
dálnice D48 Rybí–Rychaltice 
za 2,5 miliardy korun pro 
sdružení Metrostav, Swie-
telsky a Colas. Třetí v pořadí 
podle hodnoty byla rekon-
strukce Negrelliho viaduktu 
v Praze za 1,27 miliardy ko-
run pro společnosti Hochtief, 
Strabag Rail a Avers. /čtk/

veřejných zakázek 
je třikrát více

Adéla Čabanová

Státní ústav pro kontrolu 
léčiv vydává každoročně 
statistiku, kolik provedl 
v lékárnách kontrol a kolik 
lékáren bylo hodnoceno 
bez závad nebo s drobnými 
závadami, kolik jich mělo 
významné závady a kolik 
kritické závady. Z těchto dat 
vyplývá, že v roce 2012 prošlo 
v běžných kontrolách SÚKL 
bez problému 70,9 procen-
ta lékáren, o rok později 
60,9 procenta lékáren, v roce 
2014 pak 57,5 procenta léká-
ren a předloni 53,6. V roce 
2016 klesl podíl lékáren, kde 
kontroloři nenašli vážnější 
potíže, jen na 51,8 procenta.

Naproti tomu nejpřísnější 
hodnocení, tedy zjištěné 

kritické závady nebo závažná 
porušení zákona, hlásí SÚKL 
za loňský rok u 18,4 procen-
ta kontrolovaných lékáren. 
V roce 2012 to bylo jen 
9,1 procenta. Vždy bylo kont-
rolováno přes 800 lékáren.

Znamená to, že prakticky 
každá druhá lékárna dělá 
významné chyby? Prezident 
České lékárnické komory 
Lubomír Chudoba říká, že 
kdo důkladně hledá, najde 
drobnou chybu všude. 

Další faktor může být, že 
se změnily zákony a kon-
trolorům SÚKL přibyly 
nové kompetence. „Nárůst 
v oblasti zjištění proto odráží 
rozšíření rozsahu provádě-
ných kontrol,“ uvádí mluvčí 
lékového ústavu Lucie Při- 
nesdomová. více e15.cz

každá druhá 
lekárna dělá chyby

zakázka Pro temelín. 
Doposud největší letošní státní 
zakázkou je rekonstrukce roz-
vodny u jaderné elektrárny.
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650 wattů. Díky vestavěným 
akumulátorům dokáže pokrýt 
prudké výkyvy odběru a záro-
veň ukládat nespotřebovanou 
elektřinu. „Typickými uživate-
li by mohly být záchranářské 
týmy, velitelská stanoviště 
policie či armády nebo 
hasičské mobilní 
laboratoře. Napří-
klad radiosta-
nice odebírají 
při příjmu 
zhruba pět 
wattů, zatímco 
při vysílání 
požadují až 
šedesát wattů,“ 
uvádí Jakub Mališ 
z VŠCHT, který se 
na projektu podílí.

Vodíkový kufřík dokáže 
nahradit klasické dieselové 
generátory, navíc je výrazně 
tišší a do ovzduší vypouští jen 
vodní páru. Lze ho proto pou-
žít i v uzavřených místnostech 
například pro napájení lékař-
ských přístrojů, což může být 
užitečné v polních nemocni-
cích. S litrovou tlakovou lahví 
dokáže zařízení fungovat čtyři 
až pět hodin, v padesátilitrové 
lahvi je dost vodíku na tý-
denní provoz. Pro srovnání, 
klasická autobaterie by doká-
zala tutéž službu jako Power 
Box poskytovat jen zhruba 
hodinu.  Na vývoji zařízení 
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n Záchranáři, armá-
da, policie i hasiči. To 
všechno jsou typičtí 
uživatelé vodíkového 
kufříku, který postavili 
výzkumníci z ÚJV Řež 
a Vysoké školy chemic-
ko-technologické. 

Jan Stuchlík

Nápad na neobvyklý zdroj 
energie se zrodil v hlavách 
Aleše Doucka a jeho kolegů 
z ÚJV Řež těsně po havárii 
japonské jaderné elektrárny 
Fukušima. Ukázalo se, že se 
tam po třech dnech vybily 
akumulátory ve vysílačkách 
a záchranáři měli značné potí-
že s komunikací. „Proto jsme 
chtěli vyvinout zařízení, které 

by pokrylo spotřebu komu-
nikačního systému a dalších 
menších zařízení bez rizika, že 
dojde energie,“ říká Doucek, 
který v ÚJV Řež vede oddělení 
vodíkové technologie.

Výsledkem je vodíkový kuf-
řík s pracovním názvem Po-
wer Box, který ústav vyvinul 
ve spolupráci s Vysokou ško-
lou chemicko-technologickou, 
jež se rovněž věnuje zkoumání 
energetického využití vodíku. 
Desetikilogramový kufřík, kte-
rý skrývá palivový článek pro 
přeměnu vodíku na elektřinu, 
akumulátory a řídicí elektro-
niku, teď obě instituce pre-
zentují na Světovém kongresu 
vodíkové technologie, který se 
koná do středy v Praze.

K základní verzi kufříku se 
připojuje libovolná tlaková 
lahev s vodíkem. Zařízení 
krátkodobě poskytne výkon až 

Češi vyvinuli přenosný 
vodíkový zdroj elektřiny

Cena nového  
energetického zdroje  

by měla být kolem  

100
tisíc korun, což je  

méně, než stojí třeba  
útočná puška.

na trhu je k mání několik přenosných zdrojů elektřiny vyráběné 
v palivovém článku. Jako zdroj vodíku zpravidla slouží směs 
metanolu a vody. pracuje tak například zařízení emily od firmy 
sFC ve výzbroji německé armády. čistě vodíkovou jednotku nabízí 
společnost BoC ze skupiny Linde pod názvem Hymera. český power 
Box umí pokrýt větší rozpětí výkonu. na rozdíl od vojenské verze 
emily do něj lze přístroje zapojit přímo. emily je určena k dobíjení 
autobaterií, teprve z nich odebírají elektřinu připojená zařízení. 

vodíkové kufříky  
jinde ve světě

ceSta k Prodeji. 
Prototyp kufříku, 
který vyrábí elek-
trickou energii z vo-
díku, se teď bude 
testovat. Zhruba 
za rok a půl by měl 
být hotov komerčně 
použitelný výrobek. Fo

to
 Ú

jv
 ř

ež

Vítkovice chtějí vyrábět 
v Saúdské Arábii 
Strojírenský koncern 
Vítkovice chce v Saúdské 
Arábii postavit menší 
výrobní podnik a podobné 
výrobny stavět v dalších 
částech světa. Chce se tak 
dostat blíž k zákazníkům 
a zčásti vyřešit nedostatek 
pracovníků na domácím 
trhu. Do továrny v Saúd-
ské Arábii podnik během 
dvou až tří let investuje až 
sto milionů korun.

ČEZ koupil německého 
poskytovatele služeb
Skupina ČEZ získala 
od fondu DPE Deutsche 
Private Equity německou 
společnost Elevion. Cenu 
obchodu firma nezve-
řejnila. Elevion posky-
tuje energetické služby 
průmyslovým a stavebním 
podnikům. 

Firma Smurfit Kappa 
zvýšila výkony
Společnosti Smurfit Kap- 
pa Olomouc, která vyrábí 
obaly z vlnité lepenky, 
loni díky oživení poptávky 
v tuzemsku i na zahranič-
ních trzích vzrostly tržby 
z 383 milionů v roce 2015 
na 386 milionů korun. Zisk 
firmy se zvýšil ze třiceti 
milionů korun na 47 milio-
nů korun. 

Počet zahájených bytů 
stoupl o polovinu
Stavaři do konce května 
rozestavěli 3231 bytů 
v bytových domech, mezi-
ročně o 44,7 procenta více. 
V Praze, kde byla bytová 
výstavba největší, počet 
těchto staveb meziroč-
ně vzrostl o 89 procent 
na 973. Počet zahájených 
staveb rodinných domů 
vzrostl o necelou pětinu.

Metalimex téměř 
zdvojnásobil zisk
Obchodníku s kovy, 
společnosti Metalimex, 
v loňském roce vzrostl 
meziročně čistý zisk té- 
měř o polovinu na 121 mi- 
lionů korun. Tržby za pro-
dej zboží ale naopak klesly 
o 13,3 procenta na 16,8 mi- 
liardy korun.  /čtk/
 více e15.cz

Krátce

se finančně podílí minister-
stvo vnitra, které z programu 
bezpečnostního výzkumu 
přikleplo týmu z ÚJV Řež 
a VŠCHT na roky 2015 až 2020 
podporu 15,5 milionu korun. 
„Jednou z podmínek byla 

spolupráce výzkumníků 
se složkami integro-

vaného záchran-
ného systému,“ 

uvádí mluvčí 
ministerstva 
vnitra Ondřej 
Krátoška. 

Prototyp 
kufříku se teď 

bude testovat 
a za rok a půl 

by měl být hotový 
komerčně použitelný 

prototyp. „Během této doby 
budeme jednat jak s potenci-
álními odběrateli, tak s mož-
nými výrobci. Sami zařízení 
vyrábět nebudeme,“ dodává 
Doucek. Cena by se mohla po-
hybovat do sto tisíc korun, což 
je méně, než stojí například 
útočná puška. 

Více o tématu  
se dočtete v novém  
magazínu E15 Premium,  
který vyšel 12. června.

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/metalimex-obchodujici-s-kovy-temer-zdvojnasobil-zisk-tezi-predevsim-z-vyvozu-1334691


n Zaměstnanci v prů-
myslu a stavebnictví 
dostali přidáno sedm 
až devět procent a je-
jich mzdy se pohybují 
v průměru kolem  
33 tisíc korun.

V příznivém světle uká-
zala čerstvá data Českého 
statistického úřadu květno-
vý vývoj české ekonomiky. 
Průmysl po dubnovém 
poklesu vzrostl meziročně 
o překvapivých 8,1 procenta, 
stavebnictví zrychlilo růst 
na 4,7 procenta z dubnových 
čtyř procent a maloobchodní 
tržby zvýšily tempo růstu 
na 5,7 procenta z dubno-
vých 2,7 procenta. Data také 
ukázala, že zaměstnanci 
v průmyslu a stavebnictví 

dostali přidáno sedm až de-
vět procent a jejich mzdy se 
pohybují v průměru kolem 
33 tisíc korun.

Výrazné obnovení růstu 
průmyslu podle analytika 
Jiřího Poura z UniCredit 
Bank potvrdilo, 
že dubnový 
výpadek tempa 
byl způsoben 
výhradně 
načasováním 
Velikonoc. 
Květnový 
růst průmyslu 
táhly opět auto-
mobilky, kterým 
se výroba zvedla 
o 14,2 procenta. Auto-
mobilky těží podle analytika 
ČSOB Petra Dufka z více než 
čtyři roky trvajícího oživení 
evropského trhu, a díky své 
politice inovací si dokonce 

ukrajují stále větší díl tohoto 
trhu.

Zrychlení tempa růstu 
stavební výroby jde podle 
analytiků hlavně na vrub 
nízké srovnávací základny 

z loňského roku. Podle 
Dufka nálada 

ve stavebnictví 
i statistiky no-

vých zakázek 
naznačují, že 
se do sekto-
ru pomalu 
navrací kon-

junktura. 
V maloob-

chodě se tradič-
ně nejvíce zvýšily 

tržby za internetový 
a zásilkový prodej, vykázaly 
téměř čtvrtinový nárůst. 
Další růst bude podle analy-
tiků pokračovat i v dalších 
měsících. /čtk/  více e15.cz
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Šéfové sedmnácti evropských 
železnic diskutovali na me-
zinárodní konferenci v Praze 
6. a 7. července o bezpečnosti 
cestujících, ekologii, oteplo-
vání a problematice migrace.

„Například loňská migrač-
ní vlna negativně ovlivnila 
cestování po železnici 
na Balkánském poloostrově. 
Přestože se Česka bezpro-
středně netýkala, i na tu-
zemské železnici se projevila 
přechodným poklesem počtu 
cestujících zejména na lince 
do Maďarska,“ uvedl mluvčí 
ČD Petr Šťáhlavský.

Podobně jako migrační 
krize mají na cestování vliv 
i teroristické útoky, o čemž se 
mohly přesvědčit například 
belgické železnice po teroris-
tických útocích v Bruselu. Sílí 

proto tlak na to, aby bezpeč-
nost na železnici byla hlídána 
na podobné úrovni, na kterou 
jsou lidé zvyklí v letecké 
dopravě.

Bezpečnost cestujících 
by tak alespoň na některých 
typech spojů mohly povinně 
hlídat například rámy na od-
halování zbraní a výbušnin 
nebo chytré kamery, které 
umějí rozpoznat obličeje 
procházejících cestujících. 
Tímto typem kamer má být 
v budoucnu vybaveno i praž-
ské Letiště Václava Havla.

„Jakmile budeme po zákaz-
nících vyžadovat bezpečnost-
ní kontroly či jejich osobní 
údaje, velmi pravděpodobně 
jich část ztratíme,“ uvedl 
generální ředitel ČD Pavel 
Krtek. /čtk/ více e15.cz

dráhy hostily 
summit špiček 
evropské železnice 

Průmysl po  
dubnovém poklesu  
vzrostl meziročně 

o překvapivých

8,1
procenta.

mhf_kampan-2017_inzerce-altan_134,5x148.pdf   1   19/6/2017   21:04:22

269773/13 inzerce

Chytré sítě
Pokud chce obchodník něco 
dobře prodat, připojí k tomu 
slůvko „chytrý“. Chytré telefo-
ny, chytré televize… nebo třeba 
chytré sítě. Právě ty se aktuál- 
ně týkají činnosti Energetic-
kého regulačního úřadu. Brzy 
se dost možná budou týkat 
i domácností. Vláda se v roce 
2015 rozhodla uskutečnit 
Národní akční plán pro chytré 
sítě. Ministerstvo průmyslu 
a obchodu očekává, že přispějí 
ke stabilnímu provozu elektri-
zační soustavy.

Důvod je nasnadě – v Česku 
je v provozu čím dál více obno-
vitelných zdrojů, jejichž výkon 
úzce souvisí s počasím. Čím 
unáhleněji vzrůstá závislost 
výroby elektřiny na počasí 
v tuzemsku i v Evropě, tím více 
je třeba hledat nápravná opat-
ření – chytrá i ta ostatní.

Podstata chytrých sítí 
spočívá v dálkovém řízení 
spotřeby. Součástí domácností 
by se měly stát chytré elekt-
roměry alias smart metery, 

které budou komunikovat 
přímo s distributorem. Kromě 
zjednodušení formalit by prim 
měly hrát eventuální úspory 
díky řízení spotřeby.

Eventuální proto, že dosud 
není k dispozici podrobná ana-
lýza prokazatelných přínosů, 
ze kterých bude těžit běžný 
občan. Vzhledem k tomu, že 
plán odhaduje náklady do roku 
2040 až na 155 miliard korun 
a odborníci se netají tím, že je 
z velké části zaplatí spotřebi-
telé, je potřeba takové analýzy 
zcela namístě. Nebylo by přece 
normální nalepit několika-
miliardovou cenovku na pro-
dukt, u kterého není jasné, co 
dokáže.

S dostupnými informacemi 
teď nelze implementaci chyt-
rých sítí s klidným svědomím 
doporučit, i když je možné 
připustit, že investice do nich 
nemusí být špatná. Může být 
ale předčasná, tudíž drahá. 
Nezapomínejme také, že v Čes-
ku desítky let fungují dvouta-
rifní sazby s hromadným dál-
kovým spínáním, takzvaným 
HDO. Ty pomáhají ke stabilitě 
sítí a šetří náklady spotřebite-
lům. A je otázka, zda nové sítě 
budou lepší o 155 miliard.

autorka je předsedkyní erÚ

Z energetiky

Alena Vitásková

nečekaný růst průmyslu 
táhly automobilky

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/cesky-prumysl-se-vratil-k-solidnimu-rustu-jeho-tempo-prekvapilo-analytiky-1334632
http://nazory.e15.cz/rozhovory/sef-ceskych-drah-krtek-zavadet-kontroly-jako-na-letisti-spise-bychom-meli-vyuzivat-kamery-1334495
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n Na kritické úrovni 
zůstává nezaměst-
nanost mladých lidí 
do 25 let. Těsně pod 
hranicí čtyřicetipro-
centní míry neza-
městnanosti se drží 
v Itálii a Španělsku.

Jiří Liebreich

Krize na trhu práce, která 
v minulosti postihla přede-
vším jižní státy jako jsou 
Španělsko, Itálie či Portugal-
sko, pozvolna ustupuje. Míra 
nezaměstnanosti v eurozóně 
klesla pod deset procent po-
prvé od začátku finanční kri-
ze. Mnoho osob ale nachází 
práci jen na částečný úvazek 
bez obvyklých zaměstnanec-
kých výhod a významnější-
ho výdělku, píší Financial 
Times.

„Zajisté nastává velmi 
signifikantní růst pracovní 
síly,“ prohlásil prezident 
Evropské centrální banky 
Mario Draghi. „Zároveň ale 
máme důkazy, že mnoho 

z nově vytvořených míst jsou 
jen úvazky nízké kvality. Ho-
voříme o dočasně zaměstna-
ných, hovoříme o částečných 
pracovních úvazcích,“ dodal.

Představu, že krize 
na trhu práce v Evropě 
pomalu končí, právě 
komplikuje fakt, 
že z 5,2 milionu 
vytvořených 
nových 
pracovních 
míst mezi lety 
2013 a 2016 
představu-
jí dočasné 
pracovní úvazky 
přibližně čtyři-
cet procent. Mnoho 
zaměstnanců je tak vázáno 
smlouvou na výrazně menší 
počet odpracovaných hodin, 
než na kolik by si přálo. 

Velké množství pracov-
ních pozic také skýtá riziko 
nejisté budoucnosti, krátko-
dobé kontrakty jsou normou 
v mnoha členských státech 
Evropské unie. Růst mezd 
přitom zůstává slabý i v sil-
ných ekonomikách, jako je 
německá, napsaly Financial 
Times.

Míra nezaměstnanosti 
klesla v eurozóně na osmi-
leté minimum, tedy na hod-
notu 9,3 procenta. Pokrok 
ve schopnosti nabízet 
práci je možné pozorovat 

ve Španělsku i Portugal-
sku, tedy ve dvou 

zemích, které 
po počátku 

finanční krize 
čelily vůbec 
největším 
problémům 
s nezaměst-

naností mas 
svých občanů. 

O něco horší je 
situace v Itálii, kde 

míra nezaměstnanosti 
spíše stagnuje.

Na kritické úrovni ovšem 
stále zůstávají data hovořící 
o nezaměstnanosti mladých 
lidí. Těsně pod hranicí čtyři-
cetiprocentní míry neza-
městnanosti osob mladších 
25 let zůstává právě Itálie 
a Španělsko. Portugalsko 
dusí čtvrtinová nezaměst-
nanost osob v tomto věku. 
Průměr Evropské unie 
i eurozóny přitom leží pod 
dvaceti procenty.  více e15.cz

v eurozóně přibývá 
částečných a špatně 
placených úvazků

Innogy bude v USA provozovat dobíjecí stanice

Největší německá energetická firma Innogy založila 
ve Spojených státech dceřinou společnost Innogy E-Mo-
bility USA, která bude v Kalifornii zřizovat a provozovat 
dobíjecí stanice pro elektrická auta. Firma tak chce kon-
kurovat největší tamní síti ChargePoint.  více e15.cz

MMF zvýšil odhad růstu německé ekonomiky

Zatímco ještě v dubnu Mezinárodní měnový fond počítal 
s letošním růstem německého hospodářství o 1,6 procen-
ta, teď jej zvýšil na 1,8 procenta. Jako hlavní důvod uvedl 
růst domácí poptávky a vývozu.   

Turecký autoprůmysl silně roste díky zahraničí

Automobilový průmysl v Turecku zažívá silný růst, po-
ptávka v zahraničí totiž kompenzuje útlum na domácím 
trhu. Celková produkce aut v prvním pololetí meziročně 
vzrostla o dvacet procent na 869 tisíc vozů. Export se 
zvýšil téměř o polovinu. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,378

čína 1 3,362

Dánsko 1 3,507

emU 1 26,08

Chorvatsko 1 3,517

Japonsko 100 20,091

kanada 1 17,61

maďarsko 100 8,458

norsko 1 2,727

polsko 1 6,162

rusko 100 37,841

Švédsko 1 2,712

Švýcarsko 1 23,742

Turecko 1 6,29

UsA 1 22,852

Velká Británie 1 29,471

Kurzovní lístek ČNb Platnost od 7. 7. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CeTV 93,40 -4,21

čeZ 397,20 0,86

erste Bank 844,10 0,52

Fortuna 139,50 0,00

kofola 425,00 -0,84

kB 912,10 -0,59

moneta 77,00 1,32

o2 Cr 280,00 -0,07

pegas 928,00 1,31

philip mor. čr 15 065,00 0,90

Tmr 690,00 4,55

Unipetrol 286,00 0,35

ViG 678,50 3,12

Celkový objem (v tisících korun) 627 335

akcie na pražské burze 7. 7. 2017 

Akcie AMD 
znovu rostou
Zatímco ještě 3. července 
se akcie společnosti AMD 
prodávaly za 12,1 dolaru, 
nyní se jejich cena pohybuje 
na 13,5 dolaru.  Cenné papí-
ry firmy se tak vzpamatova-
ly z poklesu z předchozích 
minulých týdnů – například 
22. června se prodávaly 
za 14,3 dolaru. Důvodem 
k růstu byl především 
úspěch procesorové řady Ry-
zen, které se podařilo sebrat 
Intelu dříve rekordní podíl 
na poli procesorů. 

„Podle neoficiálních čísel 
se AMD s procesory Ryzen 
podařilo oslovit nové zákaz-
níky, kteří využijí vícejá-
drové architektury. Navíc se 
chystá zaujmout i serverový 
trh s 32jádrovými procesory 
Naples (architektura Zen),“ 
uvádí Karel Javůrek, šéf-
redaktor serveru Connect.
zive.cz.

Úspěch dokládají také 
statistiky společnosti 
Passmark, podle které se 
AMD v prvním čtvrtletí 
podařilo sebrat 10,4procent-
ního bodu společnosti Intel 
na trhu s procesory. 

Důvodem k růstu akcií 
mohou být také statistiky 

asociace Semiconductor 
Industry. Na trhu prodeje 
procesů podle ní v květnu 
nastal meziroční růst  
o 22,6 procenta a celý trh 
nyní čítá 31,9 miliardy do-
larů. Růst v Jižní a Severní 
Americe dosáhl dokonce 
30,5 procenta. 

AMD vyrábí také grafické 
karty Radeon, které jsou 
populární nejen mezi hráči 
počítačových her, ale také 
těžaři kryptoměn. Firma 
proto chystá speciální karty 
pro těžaře kryptoměn, které 
by mohly hnát akcie dále 
vzhůru. 

Zájem ale bude záležet 
na cenové politice. „Pokud 
nebudou karty výrazně lev-
nější, nelze očekávat velký 
zájem, protože pak nejsou 
takřka prodejné – nelze je 
použít ani na práci, ani na  
hraní her, protože nemají 
výstup na monitor,“ dodává 
Javůrek. 

Akcie, měny & názory

Arsen Lazarevič

Z 5,2 milionu  
pracovních míst,  

která vznikla v letech  
2013 až 2016, připadá

40 %
na dočasné pracovní 

úvazky.

 Pramen investing.com
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vývoj akcií aMD  
(v dolarech)

13,36

10,93
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n Vrcholná schůzka 
neskončila pronika-
vým výsledkem, ale 
ani fiaskem. Dolehl 
však na ni stín v podo-
bě pouličního řádění.

Igor Záruba

Pouhých pár desítek metrů 
dělilo dobře obšancované 
hamburské Veletržní a kon-
gresové centrum, místo 
pracovní části vrcholné 
schůzky G20, od randálu, 
který propukl v hanzovním 
městě kvůli příjezdu světové 
ekonomické elity. Tři dny 
a tři noci se Hamburk zmítal 
v křeči způsobené koktejlem 
politického radikalismu, 
prosté touhy ničit a snahy 
policejních jednotek z celé-
ho Německa dostat protesty 
pod kontrolu. Bilance k ne-
dělnímu ránu? 144 zatče-
ných, stejný počet lidí v cele 
předběžného zadržení. Více 
než 200 výjezdů hasičů, 
přes 130 zákroků záchranek. 
Hodně přes 200 zraněných 
policistů.

O zničených budovách 
a autech se bude mluvit 
ještě dlouho. Na to, co se 
v Hamburku dohodlo, by se 
mohlo záhy zapomenout – 
pokud nebudou následovat 
reálné činy. Jaký tedy byl 
summit G20 v Hamburku?

PoTíŽISTA TrUMP 
Státy G20 se sešikovaly 
proti USA. Tento stav odráží 

závěrečné usnesení, jehož 
je Washington součástí, ale 
tak nějak „jednou nohou“. 
Dokument připouští pro 
USA specifickou roli, což 
se dosud v historii schůzek 
G20 nikdy nestalo. I to je 
úspěch, připomínají pozo-
rovatelé, USA také mohly 
zůstat zcela mimo. Nejlépe 
je to patrné v oblasti změn 
klimatu. „Bereme na vě-
domí, že Amerika odchází 
z pařížské dohody,“ stojí 
v textu. Následuje ujištění, 
že pomyslná G19 naproti 
tomu udělá spolu s OSN vše 
pro to, aby pařížské cíle sni-
žování emisí skleníkových 
plynů naplnila.

Na přání Washingtonu je 
nicméně ukotvena formu-
lace, že Amerika pomůže 
zbytku světa s čistším 
a efektivnějším využíváním 
fosilních paliv, navzdory 
sporné těžbě břidlicového 
plynu. Diplomaté se shodují, 
že jde o výsledek nátlaku 
Francie, Indie a Jižní Koreje. 

SVěToVý obChod
Obavy, že summit rozpoutá 
novou obchodní válku, se 
nepotvrdily. Strašákem byla 
především vysoká cla při 
obchodní výměně s třetími 
stranami. Čili EU vs. Ame-
rika, EU a USA vs. Čína… 
Nyní to vypadá, že se osten 
hlavní hrozby povedlo ulo-
mit. Do listopadu mají být 
na stole konkrétní opatření, 
jak světový obchod uvolnit 
a zrychlit, počítá se se zapo-
jením OECD. 

„Je nutné bojovat všemi 
silami proti protekcionis-
mu,“ píše se v komuniké. 
V překladu by to mohlo 
znamenat vyhlášení války 
Trumpovi, který je zosobně-
ním americké ochranářské 
politiky. Aby si to přece jen 
někdo takto nevykládal, 
byla připojena kompromis-
ní formulace, že „i ame-
rický prezident má právo 
na opodstatněné kroky“. 

Zůstává otázka, co bude 
krok a co protikrok.

UPrChLICKá KrIZE
Diskuze o uprchlické krizi, 
která stála v popředí evrop-
ských zájmů, skončila bez 
výraznějšího výsledku. Zů-
stalo u závazku postupovat 
jednotně proti pašerákům 
a překupníkům s běženci, 
o nichž se nově ví, že z na-
prosté většiny nepřicházejí 
za vidinou ekonomické jisto-
ty, nýbrž prchají před domá-
cím zlem. Nepovedlo se však 
vtáhnout do řešení OSN, aby 
byly přijaty globální sankce 
proti kšeftařům s lidským 
neštěstím. Tresty narazily 
na odpor Ruska a Číny. 

Dílčím plusem je v této 
souvislosti úmluva na pří-
měří v Sýrii, která vzešla 
formálně ze schůzky Putina 
s Trumpem, avšak předjed-
nána byla v Jordánsku. Klid 
zbraní platí od neděle, nejis-
totou je, jak dlouho vydrží.

Bezpečná vnější hranice 
EU, třebaže za cenu miliar- 
dových výdajů, zůstává 
chimérou. Byť je jasné, že by 
stála pořád méně než asimi-
lace cizinců ze severní Afriky 
a Blízkého východu.

Zcela otevřený zůstává 
problém Ukrajiny po ruské 
anexi Krymu.  názory str. 12

Summit G20 provázely 
výtržnosti v ulicích
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Policejní manévry. Přestože bylo do Hamburku nasazeno více než dvacet tisíc policistů z celého 
Německa, udržet pořádek v ulicích bylo nad jejich síly.
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Příměří v Sýrii. Prezidenti Ruska a USa vladimir Putin a Donald 
trump vyjednali příměří v Sýrii, které začalo platit včera v poledne. 
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Cable: brexit možná 
nikdy nenastane 
Pravděpodobný příští 
šéf britských Liberálních 
demokratů, bývalý ministr 
obchodu sir Vince Cable, 
se domnívá, že Británie 
nakonec možná Evropskou 
unii neopustí. Podle něj 
obrovské rozpory uvnitř 
opozičních labouristů 
i vládních konzervativců 
a horšící se stav ekonomiky 
přinutí lidi o věci znovu 
přemýšlet.

boj Ukrajiny s korupcí 
není dostatečný 
Ukrajina pokročila v boji 
s korupcí, zlepšila výběr 
daní a transparentnější 
je i způsob vládnutí. Stále 
to ale nestačí, země musí 
prokázat více úsilí. Řekl to 
americký ministr zahra-
ničí Rex Tillerson, který se 
v Kyjevě setkal s ukrajin-
ským prezidentem Petrem 
Porošenkem. 

Irácké síly  
dobyly Mosul

Irák oznámil vítězství 
nad teroristy ze samozva-
ného Islámského státu 
v Mosulu. Do města včera 
přijel premiér Hajdar Abádí 
(na snímku uprostřed), aby 
vojákům osobně blahopřál. 
Vládní síly dobývaly druhé 
největší město Iráku od loň-
ského října. 

Požáry sužují západní 
pobřeží USA i Kanady 
Více než 2300 hasičů bojo-
valo o víkendu v Kalifornii 
s několika desítkami les-
ních požárů. Stát na západ-
ním pobřeží USA, který pět 
let sužovalo sucho, zasáhla 
nyní vlna veder. Téměř dvě 
stě lesních požárů se snaží 
uhasit také hasiči na zá-
padním pobřeží Kanady. 
Provincie Britská Kolumbie 
už vyhlásila stav nouze. /čtk/

Krátce
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n Sociální demokraté jsou na tom 
u voličů špatně, ale podle sociologa 
a šéfa společensko-politických 
výzkumů agentury median daniela 
Prokopa je stále nelze úplně odepsat. 
„Když se ČSSD podaří vrátit do hry 
levicová témata, může část voličů 
získat zpět,“ říká Prokop.

Martin Čaban 

 Dokážete dnes už říci, 
jak voliči vyhodnotili 
průběh a výsledek vládní 
krize?
Něco už vidět je. Osobně jsem 
očekával větší propad hnutí 
ANO. A překvapil mě velký 
propad ČSSD, který se pak 
potvrdil u ostatních agentur 
a v dalších průzkumech. Čím 
to bylo? Podle našich dat 

za krizi zaplatili nejvíce 
prezident a ČSSd

ztratily voliče ANO i ČSSD. 
Od ANO odešli voliči, které 
negativně ovlivnily nahráv-
ky naznačující ovlivňování 
médií Andrejem Babišem. Ti 
odešli k ODS, k TOP 09, někdo 
k lidovcům, někdo i k men-
ším stranám jako Piráti. 
Ovšem hodně lidí odešlo také 
od ČSSD – hlavně proto, že 
pro ně byla hlavní hodno-
tou stabilita vlády a zřejmě 
vyčítali straně, že tu stabilitu 
ohrozila. A pointa je, že velká 
část těchto voličů se přiklo-
nila k ANO. Protože šlo o lidi, 
kteří v té době brali ANO 
a ČSSD z hlediska programu 
a reálné politiky za jednu en-
titu kvůli jejich vládní spolu-
práci. A tihle lidé, ačkoli často 
levicovější, chovali důvěru 
k Andreji Babišovi a krize 
je posunula k ANO, protože 
vyčítali premiéru Sobotkovi 
destabilizaci vlády. Takže 
ANO ztratilo, ale částečně to 
saturovalo ziskem od ČSSD. 
Zatímco ČSSD utrpěla čistou 
ztrátu.

 Podle průzkumu CVVM 
hodně poklesla důvěra 
v prezidenta, vládu i ve sně-
movnu, průzkum agentury 
Fokus zase ukázal propad 
ochoty jít k volbám o deset 
procentních bodů. Nedosta-
la v krizi na frak politika 
jako celek?

V našich datech ochota jít 
k volbám tak výrazně nepo-
klesla. Ale důvěra poklesla 
docela masivně. A hlavně 
u účastníků toho sporu. 
U prezidenta jsme to pozoro-
vali i v našich datech. Děláme 
pro Český rozhlas výzkum, 
kde se ptáme, nakolik by byli 

dobří prezidentští kandidáti. 
A Miloš Zeman měl před krizí 
poměr 39 procent dobrý pre-
zident a 36 špatný. A po krizi 
měl 33 dobrý a 43 špatný. 
Takže tam bylo saldo asi 
13 procentních bodů. To uka-
zuje podobný propad, jaký 
naměřilo CVVM. Na prezi-
dentovi se to podepsalo asi 
nejvíc. A pak na ČSSD. Otázka 
je, jestli je poškození ČSSD 
dlouhodobé. Je možné, že 
když se ČSSD podaří vrátit 
do hry levicová témata důle-
žitá pro voliče, kteří jí utekli, 
a vyvolat levo-pravý spor, 
část voličů získá zpět.

 Jak v této souvislosti 
vnímáte poslední změny 
ve strategii ČSSD, přede-
vším výměnu volebního 
lídra? Může to straně 
pomoci?
Naposledy to udělala v roce 
2010 ODS a moc jí to ne-
pomohlo. V měsících před 
odchodem Mirka Topolánka 
spadla ze 30 na 25 procent 
a nakonec dostala jen okolo 
20. Jen díky celkovému 
posílení středopravých stran 
nakonec Petr Nečas stavěl 
vládu. Takže pomoci to 
nemusí. Na druhou stranu 
trend ČSSD je sestupný 
dlouhodobě a potřebovala 
se nějakým krokem dostat 
z defenzivy. Navíc ČSSD 
potřebuje volebního lídra, 
který bude dobře zvládat 
téma nerovností a souboje 
levice a pravice.

 Je Lubomír Zaorálek 
správně zvolenou figurou?
V ČSSD je asi nejlepší, 
protože dokáže působit jako 
zapálený rétor a celkem au-
tentický levicový politik. Ale 
v prvních týdnech jsem měl 
pocit, že trochu vrší nápady. 
ČSSD si potřebuje vybrat 
čtyři pět témat, o kterých 
bude mluvit a kolem nichž se 
dá postavit příběh o smě-
řování ke spravedlivější 
společnosti. Pro uvěřitelnost 
toho příběhu potřebujete 
lídra. Na téhle kombinaci 
klíčových sociálních témat 
a osoby, která je dokáže pro-

 Levice dříve těžila 
z toho, že starší 
lidé byli motivováni 
volit proti pravici. 
Dnes nevidí hrozbu, 
proti které by měli 
hlasovat.
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Vystudoval 
Univerzitu 
karlovu, 
na jejíž 
Fakultě 
sociálních věd 
dodnes působí. původně se 
věnoval žurnalistice, v září 
roku 2009 ale začal pracovat 
pro výzkumnou agenturu 
median. od ledna roku 2015 
je tam ředitelem sociálního 
a politického výzkumu.

daniel  
Prokop  (33)

pojit do příběhu, zafungovali 
labouristé s Corbynem. Ale 
pokud nemáte dobrá témata, 
jenom lídr nepomůže. Zao-
rálkovou výhodou je, že není 
osobně spjat s kauzou OKD, 
která je velkou slabinou 
ČSSD v Moravskoslezském 
kraji. Tam potřebuje strana 
dostat okolo 25 procent a je 
vidět, že Zaorálek už začíná 
mluvit o OKD jinak.

 Zvládnou se voliči zorien-
tovat v tom, že úřadující 
předseda strany, volební lídr 
a premiér jsou tři různí lidé?
Někdo z těch tří bude muset 
být v kampani v pozadí. Zao-
rálek je lídr. Sobotka logicky 
musí obhajovat, že čtyřleté 
vládnutí potenciálním voli-
čům ČSSD prospělo. Takže 
osobou v pozadí by asi měl 
být Milan Chovanec. Ten má 
také nejnižší důvěru mezi 
potenciálními voliči ČSSD. 
A zaměřením na migraci 
a bezpečnost splývá s vět-
šinou dalších stran, a navíc 
odrazuje některé potenciální 
voliče. Těch má mimocho-
dem ČSSD pořád dost na zisk 
okolo 20 procent, takže ji 
ještě nelze úplně zatracovat.

 ČSSD si stěžuje, že jí 
hnutí ANO svým marketin-
gem ubírá zásluhy na úspě-
ších vlády. Nakolik je 
prezentace úspěchů vlády 
pro voliče důležitá?
Má-li ČSSD nastolit levo-
-pravý souboj, je důležité, 
aby směřoval k budoucnosti. 
V minulosti levice těžila 
z toho, že byla výrazně vyšší 
volební účast lidí nad 55 let. 
Chodili volit i negativně proti 
pravici, aby se nesnižovala 
reálná hodnota důchodů. Ale 
dnes se v našich datech voleb-
ní účast nivelizuje, takže star-
ší levicoví voliči jsou méně 
mobilizovaní – nevidí akutní 
hrozbu pravicové vlády, 
proti které by měli hlasovat. 
Nemají důvod volit negativně, 
protože politické spektrum se 
v jejich očích slévá ve srov-
nání s dobou, kdy tu bylo 
třeba soupeření Paroubka 
s Topolánkem. Očekávám, že 

jedno z předvolebních témat 
bude něco ve smyslu hrozby 
středopravé koalice ANO 
s pravicovými stranami.

 Na březnovém sjezdu 
socialistů se nástupem 
„pravicové vlády“ rozhodně 
strašilo dost intenzivně.
To bude zřejmě právě součást 
snahy mobilizovat starší voli-
če. Ale kromě toho musí ČSSD 
nabídnout i vlastní témata. 
Vymezovat se jenom nega-
tivně nestačí. To budou dělat 
všichni. Teď jsem četl rozho-
vor s Andrejem Babišem, kde 
říkal, že chce zabránit koalici 
všech proti ANO. Už se tam 
objevují dvojité negace, což 
mne pobavilo. Pro voliče to 
může být matoucí.

 Vidíte ona vlastní téma-
ta v představeném voleb-
ním programu ČSSD?
Zatím úplně ne. Chybí mi 
výběr těch konkrétních 
klíčových témat, která by 
si lidé asociovali s kampaní 
ČSSD, která by socialisty 
jasně odlišila od ostatních. 
Nevím, zda to je postavení 
matek samoživitelek, snížení 
odvodů z málo placených 
úvazků nebo stav nejchud-

ších regionů, předlužení 
a exekuce či kvalita potravin. 
Ale snahu o „dobrou zemi“ 
asi budou deklarovat všich-
ni. Ale všechno ještě může 
přijít – lidé se o volby začí-
nají intenzivně zajímat tak 
dva měsíce před nimi. Strana 
se musí poučit i personálně. 
Například v Praze má menší 
důvěru, než by odpovída-
lo počtu středo-levicově 
orientovaných voličů. Proto 
je asi chytřejší zde nasazovat 
lídry, kteří nejsou tak pevně 
propojeni se stranou, jako 
byl Zavadil, či liberálnější 
politiky jako Jiří Dienstbier. 
Nikoli ale magistrátní tváře. 
Nicméně Prahu sociální 
demokraté nevyhrají. Musejí 
hlavně získat zpět podporu 
ve svých klíčových regionech, 
jako je Moravskoslezský kraj, 
a využít i toho, že středopra-
vá koalice lidovců a Starostů 
může na venkově uvolnit 
některé levicovější voliče.

 Blíží se druhá přímá 
volba prezidenta, co od ní 
očekáváte?
Ještě před měsícem jsem 
říkal, že bych si vsadil 
na Miloše Zemana. Protože 
v našich průzkumech to 
bylo padesát na padesát, 
a to potom ten, kdo obha-
juje funkci, má větší šanci 
– je zkušenější a má větší 
jádro voličů. Nicméně teď 
tam vidím posun, takže už 
bych si tak jistý nebyl. Data 

naznačují, že Zeman už není 
favorit. Poškozují ho jeho 
zdravotní problémy a dojem, 
který vyvolal během vládní 
krize. Samozřejmě ten výkyv 
může být krátkodobý. Je to 
pořád velký favorit prvního 
kola. Ale ve druhém kole už 
by to měl velmi těžké jak 
s Michalem Horáčkem, tak 
s Jiřím Drahošem.

 Překvapuje vás, že 
politické strany vyčkávají 
s jasnějším stanoviskem 
k prezidentské volbě až 
na výsledek sněmovních 
voleb? 
Od Miloše Zemana byl chytrý 
tah, když vyhlásil sněmovní 
volby na nejpozdější možný 
termín, aby bylo málo času 
na hledání prezidentského 
kandidáta. Celkem chápu, že 
strany vyčkávají. Na druhou 
stranu mě překvapuje, že to 
nikdo nepojal tak, že jest-
liže existuje finanční strop 
na sněmovní kampaň, tak 
paralelní prezidentská kam-
paň stranického kandidáta 
by se dala využít k posílení 
té sněmovní.

 To by mohlo úřadu 
pro kontrolu financování 
politických stran zamotat 
hlavu.
Nejsem odborník na tohle 
téma, ale čekal jsem, že ně-
kdo tenhle krok pragmaticky 
udělá. Na druhé straně pre-
zidentské volby v roce 2013 

ukázaly, že postavit kandidá-
ta, jako byl Přemysl Sobotka 
z ODS, je spíš poškozující. 
Když je vidět, že ten kandidát 
nemá šanci, tak i strana s ním 
spojená vyvolává dojem mar-
ginálního subjektu.

 Kandidáti, kteří jsou 
dnes ve hře, podporu stran 
zjevně nevyhledávají. Asi to 
není velká výhoda.
To je otázka. Kdyby přišla 
moc brzo a člověk byl od za-
čátku vnímán jako kandidát 
TOP 09 nebo KDU-ČSL, asi 
by to neprospělo. Ale když 
ta podpora přijde těsně před 
volbami, může voliče té stra-
ny, kteří v prezidentské volbě 
váhají, přesvědčit. Takže 
bych to nepodceňoval. Strany 
přece jen nějaké voliče mají.

 Zeman je pořád 
favorit prvního 
kola volby. Ale 
ve druhém už by to 
dnes měl těžké jak 
s Drahošem, tak 
s Horáčkem.

2017

voleBní  
rok
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Tvář dne 

 Ukrajina pokročila v boji 
s korupcí, zlepšila výběr daní 
a transparentnější je i způsob 
vládnutí. Stále to ale nestačí,

řekl americký ministr zahraničí 
rex Tillerson po setkání 
s ukrajinským prezidentem 
petrem porošenkem. str. 8
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Koupel s mrtvolami
S uprchlíky Itálii o víkendu nikdo z ostatních unijních 
států nepomohl. Lodě se zachráněnými budou dál končit 
v italských přístavech a táborech. Takže ostudná česká 
pozice formulovaná ministrem Chovancem – uprchlíky si 
nechte, ale můžeme vám půjčit české policajty – zůstala 
naštěstí v skrytu. Je ale nutné říci, že letos ve Středozem-
ním moři zahynuly již dva tisíce uprchlíků, tudíž i naši 
rekreanti v Chorvatsku plavou mezi mrtvolami.

Vůbec nějak začíná platit, že když chcete smutné divadlo, 
podívejte se do visegrádské čtyřky. Mezi novodobé středo-
evropské mýty patří přesvědčení, že Izrael je náš spojenec, 
protože také nemá rád muslimy. Premiér Netanjahu jede 
tento týden na summit do Maďarska, to ale jeho maďarský 
protějšek Orbán stihl polepit antisemitskými plakáty ze-
směšňujícími George Sorose a také veřejně chválit někdejší-
ho maďarského regenta Miklóse Horthyho spoluodpovědné-
ho za smrt statisíců Židů. To je přivítáníčko.

 Tereza Zavadilová

U nás ve firmě nijak neupřednostňujeme mladší zaměstnance, 
takže nebylo nutné, abyste psal svůj životopis voskovkami.

Umíráček 
pro ruskou 
ekonomiku
Trumpova návštěva Evropy 
vyvolala rozporuplná hodno-
cení. Ve Varšavě dav nadšeně 
skandoval jeho jméno a pro-
jev byl označen za státnický. 
Trump přitom vůči Moskvě 
pouze použil tvrdou, ale zcela 
přiléhavou, historicky i věcně 
snadno verifikovatelnou 
rétoriku. Varšavské setkání 
se však nemohlo měřit se 
summitem G20, jehož pro-
gram zastínila první schůzka 
s Putinem.

Předem bylo zřejmé, že 
v Kremlu i v Bílém domě 
panuje nervozita. Poradce 
McMaster se nechal slyšet, 
že setkání s Putinem nemá 
žádný přesný program a je 
jen na prezidentovi, o čem si 
bude chtít povídat. Rossijs-
kaja gazeta zdůrazňovala, že 
na rozdíl od dob Obamových 
půjde o setkání „vsedě“, že 
kongresové centrum v Ham-
burku leží na Petrohrad-
ské ulici, nedaleko je ulice 
Čajkovského a hned naproti 
pravoslavný chrám, kdežto 
USA připomíná jen most JFK. 
Po setkání se řešilo, kdo seděl 

s jak široce roztaženýma no-
hama, kdo první podal ruku, 
vzal toho druhého za loket… 
V Rusku zavládlo nadšení, že 
se schůzka vůbec uskutečnila 
a byla výrazně delší, než bylo 
plánováno. V Americe spíše 
převládl názor, že Trump ne-
uspěl, neboť se s Putinem ne-
jen sešel, ale prý přijal i jeho 
rétoriku, zejména pokud jde 
o situaci v Sýrii.

G20 však má primárně 
ekonomický rozměr a nejdů-
ležitějšími hráči, při vší úctě 
k ostatním, jsou USA, EU 
a Čína. Za největší úspěch sum- 
mitu je považován závazek 
19 zemí dodržet pařížskou kli-
matickou dohodu, který bere 
na vědomí výhrady a námitky 
USA stejně tak jako jejich pří-
slib spolupracovat a pomáhat 
ostatním s čistším a účin-
nějším využíváním fosilních 
paliv. Právě tento moment 
je na celém summitu možná 
nakonec ten nejzajímavější.

Budoucnost ukáže, zda 
zvláštní pozice USA odráží 
snahu americké administra-
tivy naplnit heslo „America 

first“, či zda je začátkem tren-
du „America alone“. Platí-li to 
druhé, může americká izolace 
skončit nejpozději v okamži-
ku, kdy Trump přestane být 
prezidentem. Bez ohledu 
na to, kdy k tomu dojde, však 
přijatá dohoda nevyhnutelně 
představuje umíráček pro 
ruskou ekonomiku v její dneš-
ní podobě. Směřuje-li svět 
k ekonomice s menším význa-
mem fosilních paliv, pak ze 
současné G20 v podstatě nic 
jiného neumějí nabídnout 
Saúdská Arábie a Rusko. 

Putin si je toho vědom, 
a i proto v interview pro 
Handesblatt prohlásil, že G20 
bude úspěšnou jen tehdy, 
pokud dokáže spojit síly, což 
je podmíněno respektem k po-
zici každého člena bez ohledu 
na velikost jeho ekonomiky 
či pozice v mezinárodním 
finančním systému. S Trum-
pem, ale ani s Merkelovou 
a Macronem proto ruský 
prezident nejednal o ekono-
mice, ale o Sýrii a Ukrajině, 
o krizích, které Rusko buď 
vyvolalo, nebo přiživilo. To 
předznamenává ruskou 
pozici i do budoucna, protože 
s nereformovanou ekonomi-
kou – a za sedmnáct let u moci 
Putin dokázal, že něčeho 
takového není schopen – je 
to jediný způsob, jak může 
Rusko zůstat ve světové aréně 
„úspěšné“. A to je mnohem 
podstatnější, než kdo komu 
podal ruku či sáhl na loket.

autor je politický geograf

Komentář

Michael Romancov

V Rusku zavládlo 
nadšení, že se 
schůzka vůbec 
uskutečnila. V Americe 
spíše převládl názor, 
že Trump neuspěl.
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n Neurochirurg Sergio 
Canavero prozradil 
další detaily o po-
třebných procedu-
rách v rámci příprav  
na provedení první 
transplantace těla 
na světě.

Italský specialista uvádí, že 
už přeťal a následně opět 
spojil míchu psa. Poté oddě-
lil a znovu připojil k tělu hla-
vu opice. Letos v březnu pak 
publikoval studii s detaily 
o tom, jak „vytvořil“ několik 
dvouhlavých hlodavců. 

Sergio Canavero uvedl, že 
devíti hlodavcům už po  
28 dnech léčby vrátil hybnost 
po přerušení míchy. Učinil 
tak pomocí speciálního 
roztoku. „Je to významný 
milník v naší práci,“ prohlásil 
Canavero pro web News- 
week.com. Všechny dosavad-
ní experimenty posouvají 
Itala píď za pídí k letošnímu 
prosinci, kdy by měl vést prv-
ní transplantaci těla na světě.

LEPIdLo NA hLAVy
Ve studii publikované v po-
lovině června vědec tvrdí, 
že společně se svým týmem 
prokázal funkčnost zvláštní-
ho typu polyetylen-glykolu 

do transplantace  
hlavy schází půl roku

Marek  
Schwarzmann

stranu připravil

•	Uchování při životě: Jako 
při každé transplantaci 
musí být darovaný orgán 
udržen v životaschopném 
stavu. To zajišťuje aplikace 
podchlazeného solného 
roztoku. Ledviny tak vydrží 
až 48 hodin, játra 24 hodin 
a srdce pět až deset hodin. 
Hlava je nicméně jednou 
z nejkomplikovanějších 
částí těla, její oddělení vede 
k dramatickému poklesu 
krevního tlaku a s ním 
spojenému poklesu okysličení 
mozku, který vyvolá kóma 
a smrt. Tuto obtíž Canavero 
údajně vyřešil v dubnu, kdy 
na potkana přišil myší hlavu, 
kterou v průběhu přípravných 
procedur napojil na krevní 
oběh třetího potkana.

•	Imunitní systém: při 
transplantacích se využívají 
imunosupresiva, která zabrání, 
aby bílé krvinky v těle pacienta 
napadaly nový orgán – 
poskytuje to čas, aby si tělo 
na změnu zvyklo. Vzhledem 
ke komplexnosti hlavy, 
respektive celého těla, existuje 
při Canaverově operaci 
extrémní riziko odmítnutí 
orgánu. Chirurg zatím přesně 
neuvedl, jak je hodlá snížit. 

•	Rychlost: Aby procedura 
byla úspěšná, měla by být 
provedena co nejrychleji, 
optimálně během jediné 
hodiny. Canavero v tomto 
ohledu potvrdil, že zákrok 
bude probíhat simultánně, 
oddělení hlav prý nastane 
naráz a těla budou ve stavu 
srdeční zástavy.

•	Spojení mích: Aby hlava nové 
tělo dokázala ovládat, musejí 
srůst nervová vlákna v míše. 
kromě využití peG Canavero 
plánuje, že pacient bude měsíc 
po zákroku udržován v kómatu, 
jinak „špageta“, jak míchu 
nazývá, správně nesroste. 
Tak dlouhé udržování kómatu 
je však rizikové. často se 
rozbují infekce, vznikají krevní 
sraženiny a snižuje se mozková 
aktivita.

•	Zkušenosti: sergio Canavero 
potřebuje získat co nejvíc 
praxe, ať už s oddělováním hlav 
či udržováním těl při životě. 
Zároveň musí stále ověřovat 
regenerativní vliv peG. Výše 
zmíněný pokus s přerušením 
páteří myšek hodlá údajně 
„velmi brzo zopakovat“. 
na pořadu dne jsou prý také 
opakovaná cvičení s hlavami 
opic či psů.

největší překážky 
unikátního zákroku
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PrůkoPník. Ital Sergio Canavero by se měl stát prvním lékařem na světě, který transplantuje tělo.

všechny procedury, které 
budou zapotřebí při finálním 
zákroku na člověku. 

řEšENí UŽ TU byLo
Za pozornost přitom stojí, 
že s PEG pracovali lékaři již 
ve třicátých a čtyřicátých 
letech minulého století, když 
se pokoušeli napojit hlavu 
psa na tělo jiného. Od ex-
perimentů však vzhledem 
ke krátké době, po kterou 
pokusné subjekty přežívaly, 
ustoupili. Proceduru loni 
údajně úspěšně provedl prá-
vě Canavero, který ji označil 
za ověření konceptu. Opět 
ale neuvedl, jak dlouho pes 
po zákroku žil. 

A právě kvůli nedokonalé-
mu zveřejňování podrobnos-
tí čelí chirurg kritice odborné 
veřejnosti. Mnozí jej předloni 
dokonce označili za šarla-
tána a PR loutku. Canavero 
nicméně argumentuje, stejně 
jako jeho předchůdci a teo-
retici, že vše funguje a že jde 
o veskrze ušlechtilou snahu, 
která otevře cestu k záchraně 
životů – například pacientů 
se spinální svalovou atrofií 
nebo amyotrofickou laterální 
sklerózou.

NIKoLI rUS, ALE ČíňAN
Podle Canavera vše běží, jak 
má, ale přesto jedna velká 
změna nastala. Chirurg 
koncem dubna potvrdil, že 
prvním pacientem nebude 
již loni představený Rus 
Valerij Spiridonov, ale zatím 
nevybraný čínský občan. 
Celá oprace se má rovněž ko-
nat v Číně. S Číňany ostatně 
Canavero intenzivně spolu-
pracuje v rámci svých dříve 
publikovaných studií. Jako 
spluautory v nich uvádí hned 
patnáct čínských lékařů. 

Canavero je podle všeho 
na první operaci připraven. 
Je však na ni – a hlavně 
její výsledek – připraveno 
lidstvo?

(PEG), plastového roztoku, 
kterému zjednodušeně 
říká „lepidlo“. Právě PEG 
již dříve na konferenci TED 
Talk označil jako speciální 
biopojivo, které je klíčem 
k transplantaci těla – často 
nepřesně označované jako 
„transplantace hlavy“, byť 
tento název zní lépe. 

Všichni hlodavci včetně 
jednoho, který zemřel dříve, 
žili po zákroku pouhý měsíc. 
Canavero nespecifikoval, 
zda byli utraceni, nebo pošli 
na komplikace. Jejich udrže-
ní při životě nicméně nebylo 
hlavním cílem pokusů. 

Podle chirurga bylo třeba 
napřed projít a vyzkoušet 

dvouhlavý 
mutant. 
Canaverovi se 
podařilo napo-
jit hlavu myši 
na potkana. 
Demonstroval 
tak, že lze 
hlavu uchovat 
při životě.

Den 2

Den 14

Den 28

Den 9
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křišťálový glóbus 
pro nejlepší film

křižáček

režie: Václav kadrnka

zvláštní cena poroty

chlaPi nePláčou  
(muškarci ne Plaču)

režie: Alen Drljević

cena za režii

čára

režie: peter Bebjak

cena za nejlepší 
ženský herecký výkon

jowita BuDniková a eliane 
umuhireová

za roli ve filmu ptáci zpívají 
v kigali (ptaki śpiewają 
w kigali)

cena za nejlepší 
mužský herecký výkon

alexanDer jacenko

za roli ve filmu Arytmie 
(Aritmiya)

zvláštní uznání 
za nejlepší debut

DroBné si nechte  
(keeP the change)

režie: rachel israelová

zvláštní uznání za 
nejlepší začínající herečku

voica olteanová

za roli ve filmu Breaking news

hlavní ceny za 
celovečerní film

n Patnáct let trvalo, 
než si pro hlavní cenu 
Mezinárodního filmo-
vého festivalu v Kar-
lových Varech opět 
přišel český tvůrce.

Dušan Kütner

Po Petru Zelenkovi a jeho 
Roku ďábla si po dlouhých 
patnácti letech přišel na fil-
movém festivalu v Karlových 
Varech pro hlavní cenu Křiš-
ťálový glóbus další tuzemský 
filmař. Stal se jím Václav 
Kadrnka se svým středově-
kým počinem Křižáček.

Kromě pozlacené sošky 
s křišťálovou koulí si autor 
snímku inspirovaného téměř 
neznámou básní Jaroslava 
Vrchlického o otci hledajícím 
svého malého syna na pozadí 
jedné z dětských křížových 
výprav odnesl i šek na 25 tisíc 
dolarů. „Mám obrovskou ra-
dost. Ta látka si v sobě od za-
čátku nesla nejistotu, byla to 
dlouhá cesta. Jsem rád, že náš 
film vytváří emoce,“ uvedl 
Kadrnka.

Zvláštní cenu hlavní poroty 
obdrželo drama o traumatu 
jugoslávské války Chlapi 
nepláčou bosenského režiséra 
Alena Drljeviće popisující 
terapeutické sezení veteránů 
krvavého konfliktu z devade-
sátých let.

Ve druhé hlavní sekci na-
zvané Na východ od Západu 
uspěla ruská road movie Jak 

hlavní cenu z varů má křižáček

ČeSký vítěz. Režisér václav Kadrnka (vlevo) přebírá Křišťálový glóbus za film Křižáček. vpravo je 
prezident festivalu Jiří bartoška, uprostřed americký herec a hudebník Jeremy Renner.

Fo
to

 č
tk

Koncertem Otto Hejnic 
Tria začne dnes o půl šesté 
na pražském Staroměst-
ském náměstí dvanáctý 
ročník Bohemia JazzFestu. 
Přehlídka nabídne kromě 
koncertu zakladatele akce 
Rudyho Linky i vystoupení 
jazzové hvězdy Johna Sco-
fielda či slavného tuzemské-
ho baskytaristy, spoluhráče 
Milese Davise a zakladatele 
slavné skupiny Weather 
Report Miroslava Vitouše 
a dalších.

Série koncertů, na které 
je tradičně vstupné zdar-
ma, zamíří v dalších dnech 
kromě Prahy i na náměstí 

v Plzni, Liberci, Domažli-
cích, Táboře a Brně.

„Jsme potěšeni, že mů-
žeme přivítat staré přátele 
a zároveň představit novou 
generaci hudebníků, kteří 
předefinovávají a rozšiřují 
hranice jazzu,“ podotkl orga-
nizátor Bohemia JazzFestu 
a v Praze narozený kytarista 
žijící léta v New Yorku Rudy 
Linka.

Mezi letošní hlavní hvězdy 
patří Scofield a jeho Über-
jam Band, akusticky rockové 
Bad Plus Trio, energičtí Soul 
Rebels či Nat Osborn Band 
z newyorského Brooklynu. 
Spolu s nimi se na festivalu 

představí klavírní tria z Ně-
mecka, Slovenska i Česka, 
trumpetisté z Polska, hráč 
na harmoniku a mladá hvěz-
da z Dánska Mathias Heise.

Festival udělí svou Bohe-
mia JazzFest Award, kterou 
získá Miroslav Vitouš. Letos 
sedmdesátiletý umělec se 
na konci šedesátých let usíd-
lil ve Spojených státech, kde 
si jej všiml legendární Miles 
Davis. Posléze společně 
s Joem Zawinulem a Wa-
ynem Shorterem založili 
slavné uskupení Weather Re-
port. Spolupracoval i s Chick 
Coreou a dalšími. /duk/

                                    více e15.cz

začíná Bohemia jazzFest

john ScoField. Jednou z hlavních hvězd bohemia JazzFestu 
bude kytarista John Scofield a jeho Überjam band.
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Víťa Česnek vezl Ljochu Vr-
táka do důchoďáku režiséra 
Alexandra Hanta.

Zvláštní cenu v této sekci 
získal film Dede z prostředí 
Svanetie, drsné horské oblasti 
na severozápadě Gruzie, v re-
žii Mariam Khatchvani.

Jako nejlepší dokumen-
tární snímek porota vybrala 
španělský film Gustava 
Salmeróna Spousta dětí, 
opice a zámek. Zvláštní cena 
dokumentární poroty puto-
vala filmu Lekce francouzské 

konverzace rakouského reži-
séra Bernharda Braunsteina.

Dvaapadesátého ročníku 
karlovarského filmového 
festivalu se zúčastnilo téměř 
čtrnáct tisíc akreditovaných 
návštěvníků. Z toho bylo 
jedenáct a půl tisíce lidí 
s festivalovými pasy, téměř 
čtyři sta filmových tvůrců, 
skoro dvanáct set profesioná-
lů z oboru a přes šest stovek 
novinářů. Festival nabídl pět 
set filmových představení 
dvou stovek filmů, na které se 

prodalo přes sto čtyřicet tisíc 
vstupenek.

Křišťálový glóbus za mi-
mořádný přínos světové 
kinematografii letos získají 
hudební skladatel James 
Newton Howard a britské 
duo Ken Loach a Paul Laverty. 
Cenu prezidenta dostali Uma 
Thurmanová, Casey Affleck 
a Jeremy Renner. Cenou pre-
zidenta za mimořádný přínos 
české kinematografii byl 
poctěn Václav Vorlíček.
                                       více e15.cz

http://magazin.e15.cz/kultura/jazz-zdarma-se-rozezni-ceskem-bohemia-jazzfest-nabidne-johna-scofielda-i-soul-z-new-orleans-1334645
http://magazin.e15.cz/kultura/po-15-letech-zustava-kristalovy-globus-v-cesku-karlovy-vary-ovladl-kadrnka-s-filmem-krizacek-1334683


s jasně jižanským přízvukem, 
který se jinak pečlivě snažila 
zakrývat.

Přestože klimatizace 
běžela tak naplno, že Vidrine 
povlávaly dokonale nalako-
vané vlasy, leskl se jí obličej 
potem. Poklepala si prstem 
do koutku úst a snažila se 
nějak zachránit oranžovou 
rtěnku, která se jí roztékala 
do vrásek a vyplňovala auto 
pachem tajícího vosku.

„Zatracená 
vlhkost,“ brblala 
Vidrine. „Nikdo 
by neměl byd-
let na místě, 
kde je takové 
horko, že by 
se na chodní-
ku dala smažit 
vajíčka.“

Právě vedro 
bylo, aspoň podle 
matky, jeden z důvodů, 
proč se s Ibbyiným otcem 
hned po svatbě z New 
Orleansu odstěhovali. A to 
hodně daleko. Do městečka 
jménem Olympia ve státě 
Washington. Tam nikdo 
nemluvil s jižanským přízvu-
kem, jen čas od času rodina 
Bellových.

„Ať budeš dělat cokoli, 
Liberty Bellová, nezapomeň 
na tohle.“ Vidrine poplá-
cala na mosaznou urnu se 
dvěma uchy, která mezi nimi 
na předním sedadle trůnila 

jako hlídač. Lehce se ušklíbla. 
„A nezapomeň vyřídit babič-
ce, že je to dárek ode mě.“

Ibby se podívala na urnu, 
kterou matka postrkovala 
jejím směrem. Před týdnem 
ta urna ještě neexistovala. 
A teď by ji měla předat ba-
bičce, kterou nikdy předtím 
neviděla.

Ibby se otočila a znovu se 
podívala na dům. Netušila, 

co je horší, jestli matčin 
falešný úsměv, 

nebo předsta-
va, že do toho 

ošklivého 
starého domu 
bude muset 
vejít, aby se 
s babičkou 

seznámila.
Podívala 

se na matku 
a přemýšlela, proč 

se před ní až donedáv-
na nikdo nezmínil o tom, že 
vůbec nějakou babičku má.

A teď se tu najednou Ibby 
ocitla a bez nějakého úvodu 
měla být vysazena u domu 
té ženy. Přitom její matka se 
tvářila, jako by vlastně o nic 
nešlo.

„Proč mě tu necháváš? 
Nemohla bych jet s tebou?“ 
prosila ji Ibby. Matka se zou-
fale opřela do sedačky.

„No tak, Ibby, vždyť jsme to 
probraly snad tisíckrát. Když 
nás tvůj otec navždy opustil, 

potřebuju čas na… přemýš-
lení.“

„A proč mi nechceš říct, 
kam to jedeš?“ „Protože to 
nepotřebuješ vědět,“ utrhla 
se na ni Vidrine. „A jak dlou-
ho budeš pryč?“

Vidrine se zamračila. „Pár 
dnů. Možná týden. Těžko říct. 
Tvá babička byla tak laskavá, 
že se nabídla, že se o tebe po-
stará, než si to všechno dám 
dohromady.“ Ibby nastražila 
uši. Slovo laskavá máma k po-
pisu Fannie Bellové běžně 
nepoužívala.

V pozadí slyšela rádio. 
„Tady je stanice WTIX New 
Orleans,“ oznámil moderátor. 
„A teď nás čekají The Moody 
Blues…“

„Dej to nahlas – to byla jed-
na z tátových nejoblíbeněj-
ších nových kapel,“ vyhrkla 
Ibby a natáhla se po tlačítku.

Moderátor pokračoval: 
„… a zahrají nám svůj nový 
hit ‚Go now‘.“ Ibby zhluboka 
vydechla. Dokonce i The 
Moody Blues se proti ní spikli 
a radí jí, že už by měla jít.

Vidrine rádio vypnula. 
„Ona tě nekousne. Tak už 
běž.“ Natáhla se k ní a dloub-
la Ibby do žeber, čímž mosaz-
nou urnu rozkývala tak, až se 
převrátila.

Ibby ji zase narovnala 
a přidržela prsty na chlad-
ném mosazném uchu. Dlouze 
polkla a přemýšlela, proč je 
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n Hlavním mottem no-
vely je prostředí stále 
těžce segregovaného 
jihu USA na počátku 
šedesátých let očima 
dvanáctileté dívky.

Jsou období, kdy si přejete, 
abyste mohli všechno změnit, 
vzít to zpět, předstírat, že to 
nikdy neexistovalo. A jedno 
z takových období nastalo 
právě teď, říkala si Ibby Bello-
vá, když s vykulenýma očima 
zírala z okénka.

Na Prytania Street byl 
jeden dům, který rozhodně 
nezapadal mezi typické domy 
s dvěma balkony a jasně 
barevné domky.

„Ibby?“ Máma vypnula 
rádio a začala bubnovat prsty 
do volantu. Ibby si jí nevší-
mala, nechala matčina slova 
splývat s hukotem klimati-
zace a vrčením naprázdno 
běžícího motoru auta.

Natáhla krk a snažila se 
lépe podívat na dům, který se 
umíněně ukrýval za košatou 
korunou obrovského dubu 
a září dopoledního slunce.

Když si rukama zastínila 
oči a podívala se nahoru, 
spatřila nad nejvyššími 
větvemi stromu korouhvičku 
ve tvaru dostihového koně, 
která se v teplém vzduchu 
plácala ze strany na stranu.

Na zrezivělé tyčce se totiž 
nedokázala otočit o tři sta 
šedesát stupňů a nešťastný 
kůň kvůli tomu vypadal, jako 
by ho tam někdo uvázal proti 
jeho vůli. Ten pocit znám, 
pomyslela si Ibby.

Matka jí dům popisovala 
jako monstrum ve vikto-
riánském stylu královny 
Anny, který se už dávno měl 
srovnat se zemí. Teď Ibby 
pochopila, co tím myslela.

Staré sídlo trpělo následky 
letitého zanedbávání. Modrý 
nátěr zakrývala silná vrstva 
špíny, okna byla zabedněná 
a předzahrádka tak zarostlá 
neupravenými azalkami 
a nezastřiženým buxusem, 
že Ibby jen taktak našla cihlo-
vou cestičku vedoucí k domu.

„Liberty, posloucháš mě 
vůbec?“ Ibbyinu pozornost 
upoutalo hlavně to, že ji Vi-
drine Bellová oslovila pravým 
jménem, navíc ho vyslovila 

americký jih dětskýma očima

„Snaž se
nepochytit všechny ty

příšerné
jižanské výrazy. Tak

totiž správná
dáma nemluví.

Jasné?“

O knize

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika 
knih. každý týden se jeden 
titul představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme 
úspěšný debut Laury Lane 
mcnealové cukrová 
panenka (dollbaby) vydaný 
pod značkou ikar.

laura lane mcnealová: cukrová Panenka

matka tak tajnůstkářská. 
Když teď táta odešel, připad-
lo Ibby, že matka ve skuteč-
nosti chce utéct od ní.

Vidrine se k ní naklonila 
a tiše promluvila: „Teď mě 
poslouchej, zlato, vím, že člo-
věk jenom těžko chápe, proč 
si bůh některé z nás k sobě 
bere tak brzy. Ale tvého otce 
si vzal kvůli hloupé nehodě 
na kole. A teď… no, teď nějak 
budeme muset žít dál.“

Pustila urnu. „Ty tam se 
mnou ani nepůjdeš?“ podivi-
la se Ibby.

Vidrine si založila ruce. 
„Liberty Alice Bellová, 
přestaň s tím kňouráním 
a okamžitě vystup z auta. Už 
musím jet.“

„Ale mami…“
„A pamatuj, co jsem ti 

říkala. Buď hodná. Nepřidělá-
vej babičce problémy. A ještě 
jedna věc.“ Matka se k ní na-
klonila o něco blíž a hrozila 
prstem. „Snaž se nepochytit 
všechny ty příšerné jižanské 
výrazy. Tak totiž správná 
dáma nemluví. Jasné?“

Než jí na to Ibby stihla 
nějak odpovědět, Vidrine 
natáhla ruku, otevřela dveře 
auta a vystrčila ji ven.

redakčně kráceno
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Sraz veteránů.
Přehlídka historických 
vozidel vyrobených 
do roku 1918 a řeme-
nových motocyklů 
z období před první 
světovou válkou byla 
v sobotu součástí akce 
s názvem loukotě a ře-
meny v Jičíně. Na účast-
níky čekala po přehlídce 
na valdštejnově náměstí 
vyjížďka kolem Českého 
ráje o délce necelých osm-
desáti kilometrů.
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